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احتراق سوخت فسیلی دلیل عمده 
آلودگی هوای پایتخت

معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: احتراق سوخت های فسیلی 
مثل بنزین، گاز، گازوئیل می تواند در انتشــار 

آلودگی هوا مهم باشد.
به گــزارش بازار، داریــوش گل علیزاده دربــاره آلودگی 
هوای پایتخت افــزود: آلودگی هوا از مصرف بیش از اندازه 
ســوخت های فســیلی به وجود می آید.او گفــت: احتراق 
ســوخت هایی مثل بنزین، گاز، گازوئیل می تواند در انتشار 
بیش از اندازه آلودگی هوا مثمر ثمر باشد.معاون محیط زیست 
انسانی سازمان حفاظت محیط زیست، بیان داشت: استفاده 
کمتر مردم از خودروهای شخصی و وسیله های نقلیه عمومی 
در این روزها می تواند به کاهش جا به جایی غلظت آلاینده ها 
و آلودگی هوا کمک کند، زیرا احتراق مازاد سوخت فسیلی 
می تواند موجب بالا رفتن میزان آلاینده ها و آلودگی بیشتر 
هوا در کشور شود.گلعلیزاده در ادامه از اجرا شدن کامل قانون 
هوای پاک تا سال ۱۴۰۲ خبرداد و گفت: طی جلسات اخیری 
که تمامی سازمان ها و نهادهای دولتی درباره قانون هوای 
پاک با وزارت کشور داشتند در این جلسه مقرر شد؛ تا سال 
۱۴۰۲ باید قانون هوای پاک به صورت کامل اجرا شــود تا 

کمتر در کشور و کلانشهرها شاهد آلودگی هوا باشیم.

حمله پشت خطی به بازار دلار
 دلار ممکن است در ابتدای هفته جاری با رشد 
قیمت مواجه شــود. به گفته برخی فعالان، در 
روزهای انتهایی هفته، اســکناس آمریکایی با 
افزایش خریدها در بازار پشت خطی مواجه شد؛ 
موضوعی که حتی زمینه ساز نوسان این ارز در 

بالای سطح 36 هزار و 500 تومان شد.
به گزراش اکوایران، برخی معامله گران اعتقاد دارند تحرکات 
در بازار پشت خطی بیشتر جنبه روانی دارد و به همین دلیل 
تصور می کنند در روز جاری )شنبه ۱9 آذر(، نوسان افزایشی 
خاصی رخ ندهد. آن ها انتظار دارند با بالا بودن عرضه بازارساز، 
رشد پشت خطی دلار بی اثر شود و اسکناس آمریکایی به 

سوی ابتدای کانال 36 هزار تومانی حرکت کند.
تحلیلگران فنی باور دارند در صورتی که دلار به بالای سطح 
حساس 36 هزار و 5۰۰ تومانی برود، سطح خریدها به شکل 

معناداری در بازار بالا خواهد رفت.
برخی از فعالان عنوان می کنند که شرایط کنونی بین المللی 
به گونه ای است که شانس احیای برجام پایین آمده است و 
همین موضوع موجب شده خریداران احتیاطی به بازار دلار 

وارد شوند و قیمت این ارز در مسیر صعودی قرار بگیرد.
در انتهــای هفته نیــز برخی کانال های اطلاع رســانی 
معامله گران ارزی گزارش دادند که آمریکا و کانادا بیانیه ای 
علیه ایران صادر کرده اند و کاخ سفید نیز ایران و روسیه را به 
نقض قطعنامه شورای امنیت متهم کرده است. از نگاه برخی 
فعالان، این اخبار می تواند مورد توجه نوسان گیران ارزی قرار 
بگیرد. با این حــال، در هفته های اخیر اخبار زیادی به بازار 

مخابره شده که با عرضه بازارساز، بی اثر شده است.

پردیس تئاتر تهران باید به جایگاه 
واقعی خود نزدیک شود

امین اشرفی سرپرست جدید پردیس تئاتر تهران 
گفت: تلاش می کنیم با حرکت مداوم و پیوســته، 
پردیس تئاتر تهران را به جایگاه واقعی آن نزدیک 

کنیم.
به گزارش پایگاه خبری تحلیلی فرهنگ و هنر، مراسم معارفه 
سرپرست پردیس تئاتر تهران امروز با حضور سید سجاد موسوی 
دستیار رییس و مدیرکل حوزه ریاست و امیرحسین سمیعی معاون 
هنری سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران برگزار شد. حسین 
عالم بخش به عنوان اولین ســخنران با ارائه گزارشی از عملکرد 
پردیس تئاتر تهران گفت: زمانی که مدیریت پردیس تئاتر تهران 
را به عهده گرفتم  این مجموعه با نارسایی های ساختاری روبرو 
بود که با تلاش همکاران مان در این مرکز، خللی در فعالیت های 
پردیس تئاتر تهران ایجاد نکرد. البته این نقصان ها در حال حاضر 
به حداقل رسیده اســت.وی در ادامه با نگاهی به دوران سخت 
همه گیری کرونا به فعالیت های گسترده پردیس تئاتر تهران در 
این دوران اشاره کرد و گفت: در ایامی که تمامی سالن های تئاتر 
تعطیل بود، مجموعه پردیس تئاتر تهران با حمایت از دوستداران 
هنر نمایش، به مخاطبین خدمات ارائه می کرد و با حداکثر ظرفیت 

در تلاش بود تا در این امر خطیر وقفه ای پیش نیاید.
عالم بخش تصریح کرد: در همین ایــام، برنامه های متنوعی 
بصورت مجازی برگزار می شد که میتوان به عنوان دستاوردهای 
ویژه ای از آن ها نام برد.رییس سابق پردیس تئاتر تهران در ادامه 
بر همکاری های گسترده برون سازمانی و مشارکتی این مجموعه 
تاکید کرد و افزود: با همکاری نیروی مقاومت بسیج مالک اشتر، 
شــهرداری منطقه ۱5، آموزش و پرورش منطقه و... برنامه های 
مشارکتی بزرگی از قبیل جشنواره تعزیه و جشنواره تئاتر استان 
تهران برگزار شد.عالم بخش در ادامه به مدرسه تئاتر اشاره کرد و 
گفت: در این مدرسه با همکاری اساتید مجرب موفق به برگزاری 
کلاس های متعدد در حوزه هنرهای نمایشی و تولید آثار با کیفیتی 
شدیم که هنرجویان این مدرسه هم اکنون در پروژه های تئاتری 
و سینمایی مشغول هستند.رییس سابق پردیس تئاتر در قسمت 
دیگری از سخنانش به جشنواره کشوری تئاتر کاغذی اشاره کرد 
و گفت اجرای این جشنواره با حداقل بودجه یک دستاورد بزرگ 
بــرای پردیس تئاتر تهران بود.وی در خاتمه به ارائه توضیحاتی 
درباره کانون های تخصص پردیس تئاتر تهران پرداخت و گفت: 
فعالیت های کانون های تخصصی و مردم نهاد باید ادامه دار باشد 
و با همکاری آنها می توان به اجراهای متنوع تر رسید .عالم بخش 
همچنین از زحمات تک تک پرسنل مجموعه تشکر کرد و افزود: 
این توفیقات بدون همراهی همکارانم در پردیس تئاتر تهران امکان 
پذیر نبود.امین اشرفی سرپرست جدید پردیس تئاتر تهران با ارائه 
توضیحاتی در خصوص خانه نمایش از مجموعه های جدید در 
سازمان فرهنگی هنری شــهرداری گفت: سابقه آشنایی من با 
پردیس تئاتر تهران به برگزاری جشنواره سیمرغ بر می گردد. از 
کاستی های مجموعه آگاه هستم و بر رفع آنها تا حد امکان متمرکز 
خواهم شــد.وی ادامه داد: تلاش می کنیم با تبیین برنامه های 
متقاوت در این مجموعه، پیشرفت قابل ملاحظه ای را شاهد باشیم 
و بتوانیم با حرکتی مداوم و پیوسته این مجموعه را به جایگاه واقعی 
آن نزدیک کنیم.امیر حسین سمیعی معاون هنری سازمان فرهنگی 
هنری ضمن بیان بخشــی از برنامه های پردیس تئاتر تهران در 
دوران کرونا گفت: دوران کرونا هنر نمایش و چالش های این حوزه 
را بخصوص در فضای مجازی نشان داد چون این هنر به شدت به 
حضور مخاطب وابسته است ولی خوشبختانه در این زمان پردیس 
تئاتر تهران با عملکردی متفاوت در این حوزه کارنامه قابل قبولی 
از خود ارائه داد.سمیعی همچنین به برنامه »روایت حبیب« ویژه 
سالگرد شهادت سردار دل ها حاج قاسم سلیمانی به عنوان آخرین 
برنامه سازمان فرهنگی هنری شهرداری اشاره کرد.در پایان این 
مراسم متن معارفه امین اشرفی به عنوان سرپرست جدید پردیس 
تئاتر تهران قرائت و حکم جدید ریاست این مرکز به وی اهدا شد. 
همچنین از زحمات حسین عالم بخش ریاست سابق پردیس تئاتر 

تهران قدردانی به عمل آمد.

 امروز- لیلا زمانی
بررسی سند تحول دولت مردمی نشان می دهد که دولت 
ســیزدهم در این سند چهار محور اساسی را در حوزه 

نفت و انرژی تعریف کرده است که عبارت اند از: 
۱- از عرضه محوری در تأمین انرژی کشور به مدیریت مصرف و 

کاهش شدت مصرف انرژی
۲- از ســوخت پنداری منابع انرژی به ســرمایه انگاری و تکمیل 

زنجیره های ارزش
3- از تک منبعی به تنوع بخشی سبد تأمین منابع انرژی کشور

۴- از بخشی نگری در ساختار حکمرانی و مدیریت حوزه انرژی به 
یکپارچگی و جامع نگری

طبق ســند تحول دولت مردمی، دو چالش اساسی در حوزه انرژی 
وجود دارد که شــامل ۱- ناتــرازی تولید و مصرف انــرژی و ۲- 
خام فروشی می شود.کالای عمومی و خصوصی یکی از کلید واژه های 
مهم در اقتصاد هستند که به طور معمول دولت ها در تخصیص منابع 
می بایست به آن ها و ماهیت و کارکردهای هر یک توجه داشته باشند. 
کالای عمومی، با دو خصوصیت شناخته می شود: ۱- تفکیک ناپذیری: 
به این معنی که نمی توان گروهی از مردم را از مصرف یک کالای 
عمومی منع کرد و ۲- اشباع ناپذیری: به این معنی که استفاده هر فرد 
جدید از یک کالای عمومی استفاده دیگران از آن کالا را با محدودیت 
مواجه نمی کند. از ایــن رو در علم اقتصاد کالای عمومی، کالایی 
غیررقابتی و غیرقابل اســتثناء است. بر خلاف یک کالای عمومی، 
کالای خصوصی به کالای هایی اشاره می شود که این ویژگی ها را 
ندارد. برای مثال یک قرص نان یک کالای خصوصی است: تعلق 
آن می تواند دیگران را از استفاده از آن محروم کند، و با یکبار مصرف 
آن، دیگر نمی تواند دوباره استفاده شود. حال سوال کلیدی این است 
که انرژی یک کالای خصوصی است یا عمومی؟! انرژی مطمئنا یک 
کالای خصوصی است. حال اگر از این مقدمات عبور کنیم می بایست 
به این سوال پاسخ دهیم که چرا شدت مصرف انرژی در کشور در این 
سال ها علی رغم تاکید سیاست های کلان ابلاغی کشور و همچنین 
قوانین تدوین و ابلاغ شده، کماکان از رشد متوسط دنیا بسیار بالاتر 
است! پاسخ این پرسش را باید در همین جمله دانست که حکمرانی 
انرژی در کشور در این سال ها طوری بوده است که انرژی به مثابه یک 
کالای عمومی در نظر گرفته شده و همین موضوع نیز منجر به این 
شده است که تمرکز اصلی حکمرانان بر مدیریت عرضه این کالای 
مهم و راهبردی در کشور باشد و نه مدیریت مصرف! اصول و قواعد 
حکمرانی، کاهش هزینه های مردم )با اعطای یارانه به ابتدای زنجیره 
یعنی تولید( را مورد هدف قرار داده است و نه افزایش درآمدهای مردم! 
)اعطای اختیار مدیریت مصرف در انتهای زنجیره یعنی مصرف کننده(.
مدیریت ناترازی انرژی در سطح کشور نیازمند فرماندهی واحد است

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: تا زمانی 
که یک فرماندهی واحد برای مدیریت ناترازی انرژی و بهینه سازی 
مصرف در سطح کشور ایجاد نشده، راهی جز صرفه جویی در مصرف 
نداریم.فریدون عباسی با اشاره به ناترازی گاز در سطح کشور درباره 
راهکارهای مدیریت آن، بیان کرد: مشکل اصلی امروز کشور در این 
حوزه انسجام مدیریت است. بایستی در مسائل مهم کشور فرماندهی 
واحد داشته باشیم، بنده به این دلیل از لغت نظامی فرماندهی استفاده 
می کنم چراکه این فرد باید دارای اختیارات ویژه ای باشد تا زمانی که 
نظرات کارشناسی را گرفت دستور دهد و کار را جلو ببرد. مسئله ناترازی 
در حوزه انرژی چه در حوزه برق و گاز و چه حوزه بنزین به میزان تولید 
و مصرف آن باز می گردد، زمانی که تولید به هر دلیلی محدود شده و 
ما نتوانیم در حوزه توسعه ای سرمایه گذاری کنیم و میزان مصرف نیز 

رشد داشته باشد با ناترازی روبه رو خواهیم شد.
وی در ادامه اظهار کرد: ما باید همواره به دنبال منابع جدید جایگزین 
نیز باشیم. ما در هر دولتی به همه خانه ها گاز می دهیم. در برخی از 
مناطق منطقی است که گاز رسانی انجام شود اما تا چه حد باید این 

مسیر ادامه یابد؟ آیا زمانی که خانه ها را گاز کشی کردیم باید صرفا 
از همین منبع انرژی گاز استفاده کنیم؟ سیمان و فولاد خود را نیز با 
گاز آن هم با قیمت پایین تولید کنیم و سپس این محصولات را در 
بازارهای جهانی بفروشــیم و سود بیشتری را به جیب شرکت های 

خاصی بریزیم.
مردم باید حاصل صرفه جویی را در زندگی خود ببینند

نماینده مردم کازرون در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: در 
کوتــاه مدت تا زمانی که یک فرماندهی واحد برای این حوزه ایجاد  
نشده، راهی جز صرفه جویی برای مدیریت این ناترازی نداریم. برای 
این امر نیز باید دست کمک  به مردم دراز کنیم تا مردم صرفه جویی 
کرده و حاصل این صرفه جویی را در زندگی خود ببینند. به عنوان مثال 
سیاست های تشویقی برای افرادی که در مصرف گاز صرفه جویی 
می کنند درنظر گرفته شــود. از این طریق می توان از مردم کمک 

گرفت تا این ناترازی را پشت سرگذاریم.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه تاکید کرد: ما باید راندمان 
نیروگاه ها را بالا ببریم، منابع جدید را شناسایی کنیم، چاه هایی که 
افت فشار داشتند، تقویت فشار برای آنان صورت گیرد. بدین  طریق 
در ظرف چند سال آینده می توان مشکل را در این حوزه برطرف کرد.

نیازمند همکاری بین دستگاهی برای بهینه سازی مصرف هستیم
وی با بیان اینکه از ســوی دیگر رعایت اســتانداردها در ساخت 
ساختمان ها نیز نقش موثری در جلوگیری از هدر رفت انرژی دارد، 
افزود: این خیلی مهم است که ما از مصالح ساختمانی عایق استفاده 
کنیم؛ استفاده از پنجره ها و درب های استاندارد موثر است. امروز رنگ 
هایی به عنوان پوشش استفاده می شود که اگر روی سقف ساختمان 
زده شود مانع ورود حرارت به داخل می شود. اگر هم روی دیوارها زده 
شود، اجازه خروج سرما یا گرما از داخل به بیرون را نمی دهد، در حوزه 
مهندسی شیمی وضعیت مناسبی داریم اما هنوز این رنگ های عایق 
را تولید نکرده ایم.عباسی بیان کرد: توان و تکنولوژی کشور این اجازه 
را می دهد که در مسیر بهینه سازی مصرف گام برداریم. مثلا سر ریز 
تکنولوژی سانتریفیوژ در الکتروموتورهای کولرهای آبی به کار گرفته  
می شود، ما حدود ۲۰ سال پیش حوزه تکنولوژی را حل کردیم اما در 
حوزه اجرا از آن استفاده نکرده ایم.وی در پایان گفت: زمانی که بنده 
گفتم نیازمند یک فرماندهی واحد در این حوزه هستیم یعنی مجموعه 
ای از دستگاه ها باید با یکدیگر همراه شوند و یک دستورالعمل نوشته 

و سپس یک مدل تامین مالی نیز برای آن پیش بینی کنند.
توجه به بخش انرژی باید اولویت نخست کشور باشد

رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس و 
دولــت باید تأمین مالی برای رفع ناترازی در حــوزه برق و گاز را در 

اولویت کاری خود قرار دهند.
فریدون حسنوند درباره گزارش کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی درباره ناترازی تولید و مصرف گاز طبیعی در کشور اظهار کرد: 

طبق ماده ۱۰۷ آیین نامه داخلی مجلس، هر کمیسیون می تواند درباره 
بعضی از مسائل تخصصی گزارش هایی را به هیئت رئیسه مجلس 
ارسال کرده و نظرها و پیشنهادهای خود را بیان کند. این در حالی است 
که کمیسیون انرژی از مدت ها پیش موضوع ناترازی انرژی را دنبال 
می کند که یکی از این ناترازی ها در حوزه گاز است، هرچند نگرانی و 

دغدغه هایی هم در حوزه برق و تولید نفت داریم.
مجلس و دولت باید توجه به تأمین مالی برای رفع 
ناترازی در حوزه برق و گاز را در اولویت قرار دهند

وی گفت: گزارش نظارتی کمیسیون انرژی در مورد ناترازی تولید و 
مصرف گاز طبیعی در کشور به چند دلیل جمع آوری و به صحن علنی 
ارسال شد. ابتدا اینکه مسئولان کشور نگاه شان به موضوع ناترازی 
معطوف شود، زیرا این مهم علاوه  بر اینکه تهدیدی برای کشور است 
می توان این تهدید را به فرصت تبدیل کرد و در حوزه هایی همچون 
اشتغال، اقتصاد، معیشت، امنیت و مسائل اجتماعی از آن بهره برد. 
دومین مسئله اهمیت تأمین مالی برای رفع ناترازی است، بنابراین 
مجلــس و دولت باید تأمین مالی جهت رفع ناترازی در حوزه برق و 
گاز را در اولویت کاری خود قرار دهند، زیرا تأمین منابع مالی این مهم 

با ۱۴.5درصد سهم وزارت نفت در قانون بودجه امکان پذیر نیست.
رئیس کمیسیون انرژی مجلس افزود: دلیل سوم ارائه این گزارش از 
این جهت است که از ظرفیت دیگر دستگاه ها و بنگاه های اقتصادی 
در بخش خصوصی مانند پتروشیمی ها در توسعه صنعت گاز استفاده 
کنیم، به هر حال یکی از ناترازی ها متوجه خود پتروشیمی هاست زیرا 
خوراک آنها به درستی تأمین نمی شود، در واقع چند هزار میلیارد تومان 
برای یک پروژه پتروشیمی هزینه شده، اما اگر خوراک آن تأمین نشود 
این کارخانه پتروشیمی به تعطیلی کشیده می شود و به بیکاری بسیاری 

از نیروها منجر خواهد شد.
 سازمان بهینه سازی از وزارت نفت جدا شود 
و در ذیل معاونت ریاست جمهوری قرار گیرد

حسنوند اعلام کرد: نکته چهارم موضوع ساختار است، زیرا در مسئله 
رفع ناترازی فقط به دنبال افزایش تولید نیستیم، بلکه کنترل مصرف 
اهمیتی دوچندان دارد بنابراین باید دستگاه ناظر بر مسئله بهینه سازی 
فراتر از سطح وزارتخانه ها باشد، به همین دلیل پیشنهاد دادیم سازمان 
بهینه سازی از درون وزارت نفت جدا شود و در ذیل معاونت ریاست 
جمهوری قرار گیرد تا با فرابخشی شدن این سازمان همه دستگاه و 

سازمان ها با آن همکاری کنند.
 جنگ اوکراین و روسیه هشداری برای ماست 

نمی توان سوآپ و ناترازی دائمی داشت
وی ادامه داد: نکته پنجم که در این گزارش اشاره شده درباره مسائل 
برون مرزی است و اتفاق هایی مانند جنگ اوکراین و روسیه هشداری 
برای ماست، زیرا اگر خود را در جایگاه جهانی به سطحی مناسب از 
تولید نرسانیم در آینده محتاج برخی کشورها خواهیم بود، کما اینکه 

اکنون بخشــی از نیاز خود را با سوآپ تأمین می کنیم، در حالی که 
نمی توان سوآپ و ناترازی دائمی داشت.

باید سهم صنعت نفت و گاز از صندوق توسعه ملی 
مشخص شود

رئیس کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به حمایت رئیس مجلس از 
کمسیسیون انرژی با هدف اینکه نمایندگان کمیسیون بتوانند کار خود 
را به سرعت بیشتری پیگیری کنند، درباره راهکارهای رفع این ناترازی 
افزود: نخست آنکه همه ارکان نظام باید به این مهم واقف شوند که 
اولویت نخست کشور مسئله انرژی است، دوم اینکه باید بدانیم بخش 
انرژی برای ما هم تهدید اســت و فرصت، سوم آنکه باید به مسئله 
تأمین منابع مالی برای رفع این ناترازی توجه ویژه شود، اما اکنون منابع 
مالی کشور به این سمت هدایت نشده اند، از این رو باید سهم صنعت 
نفت و گاز از صندوق توســعه ملی مشخص شود. مسئله چهارم به 
ساختار بودجه کشور مربوط می شود زیرا ساختار سنتی کنونی نمی تواند 

ما را به اهداف بزرگمان یعنی رشد اقتصادی هشت درصد برساند.
حسنوند افزود: همچنین پتروشیمی ها، فولاد و سیمان باید در حوزه 
تولید گاز سرمایه گذاری کنند، زیرا تقریباً بخشی از صنایع نیاز بالایی به 
برق دارند، در حالی که خرید برق برای آنها هزینه بر است، اما با توجه 
به میزان درآمدشان می توان با تفاهم میان وزارت صمت، نیرو و نفت از 
توان مالی آنها استفاده کرد و در ساخت نیروگاه و توسعه صنعت گاز از 

آنها کمک گرفت تا در آینده شاهد کاهش این ناترازی باشیم.
وی درباره اینکه آیا چنین اراده ای در وزارتخانه ها وجود دارد یا خیر، 
گفت: به وزارتخانه ها در این باره تذکر داده ایم هرچند معتقدم اراده وجود 
دارد، اما باید هماهنگی ها بیشتر شود، ساختارشکنی به معنای تغییر 
روش های سنتی در بحث بودجه ریزی است و این جرأت و جسارت را 

هر دو قوه باید از خود نشان دهند.
عزم جدی مجلس و دولت برای مدیریت مصرف گاز

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: محور 
حرکت مجلس و دولت این است که نه ضرری به صنایع با قطعی گاز 

وارد شود و نه در حوزه خانگی با کمبود مواجه شویم.
قاسم ســاعدی با اشاره به مطرح شدن احتمال قطع گاز صنایع و 
اعمال محدودیت بیشتر برای نیروگاه ها از سوی شرکت ملی گاز، بیان 
کرد: تامین گاز همه بخش ها از ضروریات جامعه است. هم متولیان 
اجرایی در دولت و هم کمیسیون انرژی مجلس بر این موضوع تاکید 
دارند که  ناترازی گاز باید به نحوی مدیریت شود که گاز صنایع قطع 
نشده و نیاز بخش خانگی نیز تامین شود.وی در ادامه اظهار کرد:  گاز 
بیشترین خوراک صنعت کشور را تامین می کند. با توجه به فرارسیدن 
فصل سرما لازم است پاسخگویی به نیاز خانگی در اولویت قرار گیرد. 
در سال های گذشته و به ویژه سال قبلی مدیریت خوبی در این حوزه 
اتخاذ شد. بخشی از ناترازی از  صرفه جویی در حوزه صنعت تامین شد 
و بخشی نیز با همراهی مردم مدیریت شد.نماینده مردم دشت آزادگان 
در مجلس تصریح کرد: امسال نیز اگر صرفه جویی در حوزه خانگی 
در اولویت قرار گرفته و مردم بر حسب نیاز خود از انرژی استفاده کنند 
می توانیم خلاء ناترازی را پر کنیم. ما نمی توانیم خانواده های مناطق 
سردسیر کشور را بدون گاز بگذاریم. مجبور می شویم به سمت نوبت 
کاری در صنایع گام برداریم. بدین ترتیب نه صنایع از کار خارج می 
شــوند و نه بخش خانگی با قطعی مواجه می شود. برخی از خطوط 
کارخانه ها ممکن است در روز تعطیل شود. کمیسیون انرژی هر ساله 
کمیته مشترکی را با وزارتخانه های نفت و نیرو تشکیل می دهد. از 
نظرات مرکز پژوهش های مجلس نیز استفاده می شود. در سال جاری 
نیز این ساز و کارها پیش بینی شده است.وی در ادامه تاکید کرد: بلکه 
عزم جدی تری برای مدیریت ناترازی گاز شکل گرفته است. وزیر نفت 
چندین بار در نشست کمیسیون حضور یافته است. محور حرکت ما این 
است که نه ضرری به صنایع وارد شود و نه در حوزه خانگی با کمبود 
مواجه شویم. کمیته گاز کمیسیون انرژی نیز در جلسات تخصصی در 

حال دنبال کردن موضوع مدیریت گاز در فصل زمستان است.

»امروز« در مورد دلایل ناتوانی در مدیریت ناترازی انرژی در سطح کشور گزارش می دهد

یکپارچگی در ساختار حکمرانی انرژی 

 یک سوم واردات کشور
 قاچاق است

  وزرات صمت 
فقط سامانه تعریف می کند

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه یک سوم واردات کشور از طریق 
قاچاق انجام می شــود، گفت: در این سالها تنهاچیزی که رقابت در آن صورت 
گرفته، گرفتن رانت بیشتر بخاطر مقررات موجود بوده است.حسین سلاح ورزی 
دیروز در همایش مبارزه با فساد که به مناسبت روز جهانی مبارزه با فساد در اتاق 
بازرگانی تهران برگزار شد، اظهار کرد: بعد از انقلاب هم از نظر ایدئولوژیک و هم 
از لحاظ آموزه های دینی به حد کفایت موضوع تشویق و مبارزه با فساد را داشته ایم 
و در حوزه قانون گذاری برای مبارزه با شفافیت نیز قانون کم نداریم. بر همین 

اساس نیز تقریباً هر دولت، مجلس و رئیس قوه قضائیه ای که...

نائب رئیس کمیسیون صنایع خاطر نشان کرد: گاز تخصیصی به صنعت فولاد یک 
سوم شده و به نظر می رسد قطعی گاز صنایع از فولاد آغاز شده است و در ادامه به 
سایر صنایع نیز خواهد رسید؛ قطعی گاز مترادف است با سلب امکان تولید.عباس 
جبالبارزی با اشاره به عمده مشکلات بنگاه های اقتصادی، گفت: نرخ ارز از شهریور 
تا به امروز حدود ۲۰ درصد تغییر کرد؛ و زمانی که نوسان نرخ ارز به سمت تغییرات 
روزانه رفت امکان برنامه ریزی کوتاه مدت و میان مدت برای واحدهای تولیدی 
سلب می شود.وی با بیان اینکه در شرایط تغییرات لحظه ای نرخ ارز امکان قیمت 

گذاری روی کالاهای تولیدی از ...

 یکپارچگـی  یکپارچگـی 
در ساختار حکمرانی انرژی در ساختار حکمرانی انرژی 

 سنگ اندازی برخی بانک ها  سنگ اندازی برخی بانک ها 
در تامین مالی بخش تولیددر تامین مالی بخش تولید
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چین مالکیت ایران بر جزایر 
سه گانه را زیر سوال برد!

 مالیات خانه های خالی 
برابر با قیمت یک خانه شد
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 صفر شدن تعرفه واردات 
و صادرات ۷۵00 قلم کالا 

 بار پرداخت مالیات تنها 
بر دوش مردم ضعیف نیفتد

نماینده مردم ایرانشهر:سرپرست گروه مذاکره کننده ایران با اتحادیه اوراسیا خبر داد؛

اگــر مجموعــه ای نــام دانش بنیان بــودن را یدک 
می کشد، می تواند مزیت رقابتی با تمام دنیا داشته باشد. 
به عبارت دیگر، اگر یک شرکت یا کسب وکاری دانش بنیان 
واقعی باشد، توانایی رقابت با همتایان خود در داخل و خارج 
را دارد. اگر این چنین نباشد، یعنی نتواند با رقبای خود در 
داخل و خــارج رقابت کند، باید در دانش بنیان بودن آن 
شــک کرد. توصیه می شــود، دولت چتر حمایتی خود 
را هوشمندانه روی ســر دانش بنیان ها بگشاید. اینکه 
گروه های فناور در چه حوزه ای فعالیت دارند، باید مبنایی 

برای این حمایت ها باشد. 

دارو را دریابیم
یادداشت امروز

   آرمین عربانیان

درحال حاضر روزانه پنج تا هفت میلیون لیتر ناترازی تولید 
و مصرف بنزین وجود دارد که راهکار میان مدت حل این 
ناترازی می تواند ایجاد تنوع در سبد سوخت و استفاده از 
پالایشگاه های فراسرزمینی باشد. متأسفانه به دلیل ساختار 
غلط ســاماندهی انرژی نصف سال بیش از نیمی از زیر 
ساخت های برق کشور بیکار است و همچنین در بحث 
صنعت گاز بیش از نیمی از ســال مازاد گاز داریم و این 
موضوع کشور را با ناترازی در گاز رسانی مواجه کرده است. 
مصرف بالای گاز در بخش صنعت و مصارف خانگی بیش 
از اســتاندارد جهانی در کنار عدم توسعه زیرساخت ظرف 

سال های اخیر، دو...

دلایل ناترازی
 سرمقاله امروز

 ابوالفضل شادمان
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